
 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

Elektrisch rijden is de toekomst. Op dit moment is al 1 op de 4 nieuw 

verkochte auto’s hybride of volledig elektrisch. De verwachting is dat in 2025 

circa 10% van alle personenvoertuigen elektrisch is. In het Klimaatakkoord is 

uitgesproken dat er vanaf 2030 geen nieuwe auto’s op fossiele brandstoffen 

verkocht mogen worden. In de nabije toekomst rijden de meeste 

personenauto’s elektrisch. 

 

Een fijnmazig netwerk van laadpunten is nodig 

Meer elektrische auto’s betekent ook meer benodigde laadinfrastructuur. In 

de door u in januari 2020 vastgestelde Visie Openbare Laadinfrastructuur 

Groningen 2025, hebben we uitgesproken dat we als gemeente de transitie 

naar emissievrij vervoer zo voortvarend mogelijk laten verlopen. Eén van de 

doorslaggevende condities daarvoor is een dekkend netwerk van (openbare) 

laadinfrastructuur voor e-rijders die niet beschikken over de mogelijkheid te 

laden op eigen terrein. Ons is er veel aan gelegen dat potentiële e-rijders niet 

alsnog kiezen om voorlopig op fossiele brandstoffen te rijden omdat er 

onvoldoende gelegenheid is nabij de woning op te laden. 

 

De versnelling realiseren openbare laadinfrastructuur 

In juni 2019 zijn we samen met de provincies Groningen en Drenthe een 

concessieovereenkomst aangegaan met laadpaalexploitant Allego. Dat was 

een belangrijke stap om meer sturing en slagkracht te krijgen op een 

voortvarende groei van openbare laadinfrastructuur. Om het realiseren van 

laadpalen verder te versnellen hebben we in november 2020 een 

verzamelverkeersbesluit genomen waarin bijna 2.700 potentiële 

laadpaallocaties zijn aangewezen. Ook hebben we afspraken gemaakt met 
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netbeheerder Enexis zodat de groei van het aantal laadpalen onderdeel is van 

de planning van het laagspanningsnet.  

 

Het realiseren van openbare laadinfrastructuur is verworden van een 

incidentele opgave naar een structurele gemeentelijke taak binnen onze 

mobiliteits- en energieopgaven. Zo is het aantal openbare laadpunten in twee 

jaar tijd bijna verdubbeld.  

 

Achtergrond verkennend onderzoek naar een eigen laadbedrijf 

Bij de behandeling van de Visie Openbare Laadinfrastructuur Groningen 

2025 in januari 2020 heeft uw raad de motie “een gemeentelijk laadbedrijf” 

aangenomen. Hierin verzocht u ons te onderzoeken of de plaatsing en 

exploitatie van laadinfrastructuur, na aflopen van de huidige concessie, in 

eigen beheer genomen kan worden. Afgelopen periode hebben wij dit 

onderzoek uitgevoerd.  

 

Onze ervaringen uit de huidige concessie leren dat het plaatsen van openbare 

laadpalen, en dan met name in wijken en dorpen, veel werk van onze 

organisatie vraagt. We zien daarbij dat het belang van een commerciële 

exploitant niet altijd aansluit bij onze doelen en ambities.  

 

Er zijn meerdere marktmodellen voor het plaatsen van laadpalen met 

verschillende rolverdelingen tussen markt en overheid. Om een keuze te 

maken uit één van deze modellen voor de toekomst, hebben wij adviesbureau 

APPM, die veel kennis heeft over laadinfrastructuur en de verschillende 

marktmodellen, gevraagd om te onderzoeken welk marktmodel het best 

aansluit bij onze doelen. Daarnaast hebben we APPM gevraagd de financiële 

consequenties van elk marktmodel in kaart te brengen.  Daarbij merken we op 

dat we gekeken hebben naar laden in de openbare ruimte in onze wijken en 

dorpen. (Snel)laden langs hoofdwegen, op eigen terrein van bijvoorbeeld 

grootschalige detailhandel, in parkeergarages et cetera is buiten beschouwing 

gelaten omdat dit zich niet in de openbare ruimte afspeelt.   

 

De onderzochte marktmodellen 

De marktmodellen die onderzocht zijn:  

- een eigen laadbedrijf binnen de gemeente Groningen: de gemeente 

neemt de investering, plaatsing en exploitatie van laadinfrastructuur 

volledig in eigen hand en richt daarvoor een publiek bedrijf op dat 

laadpalen plaatst. Alle taken worden door medewerkers van de 

gemeente verricht. 

- een opdrachtenmodel binnen de gemeente Groningen: de gemeente 

investeert, is eigenaar van de laadpalen en verkrijgt de opbrengsten. 

Eén of meerdere bedrijven krijgen opdracht namens de gemeente 

laadinfrastructuur te plaatsen, te onderhouden en dagelijkse exploitatie 

uit te voeren. 

- een concessiemodel met alleen de gemeente Groningen: één 

marktpartij plaatst, binnen de kaders die zijn afgesproken in de 
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concessieovereenkomst, laadinfrastructuur voor rekening en risico van 

de marktpartij. Er is ook gekeken naar een variant waarbij er een 

financiële afdracht naar de gemeente gaat vanuit de exploitant. 

- een concessiemodel met de provincies Groningen en Drenthe: zoals de 

huidige concessie. 

 

Resultaten verkennend onderzoek eigen laadbedrijf 

Bijgevoegd vindt u het adviesrapport van APPM. APPM laat zien dat het 

opdrachtenmodel het beste aansluit op onze doelen. De analyse van APPM 

sluit aan op onze eigen observaties waarbij wij zien dat de markt niet altijd 

gebaat is bij actief plaatsen van openbare laadinfrastructuur. De gebruikelijke 

terugverdientijd van een marktpartij maakt dat zij veelal met zo min mogelijk 

palen de gebruikers bedienen. Zij accepteren een grotere kans dat een e-rijder 

geen vrije laadlocatie kan vinden. Onze ambitie ligt hoger en wij streven een 

goed bereikbaar en dekkend netwerk van laadinfrastructuur na. Dit is 

essentieel om de transitie naar elektrisch rijden te stimuleren. Om te voldoen 

aan onze ambities, is op dit moment de oplossing dat wij financieel 

bijspringen, door middel van een onrendabiliteitsvergoeding, bij palen die op 

plekken komen die de markt vooralsnog onrendabel acht (bijvoorbeeld in de 

dorpen). Het verschil in ambitie tussen gemeente en marktpartijen maakt dat 

de plaatsing van openbare laadinfrastructuur ons inziens niet hard genoeg 

gaat. 

 

Wij maken als gemeente verschillende kosten. Er zijn kosten die we altijd 

maken: 

- aanwijzen en selecteren voor laadinfrastructuur geschikte locaties. 

- toetsen van de uitvoering van de plaatsing. 

- nemen van verkeersbesluiten. 

- communiceren met bewoners. 

- handhaven bij foutparkeren of bij klachten over laadpaalkleven.. 

- plaatsen van de bebording en het aanbrengen van de belijning. 

- kosten die gepaard gaan met uitbreiding van het laagspanningsnet 

(meerlengtekosten). 

- beschikbaar stellen van openbare gemeentelijke parkeervakken. 

 

Bij een eigen laadbedrijf of het opdrachtenmodel staan tegenover deze vaste 

kosten opbrengsten vanuit de verkoop van stroom. Bij een concessie staan 

hier geen opbrengsten tegenover tenzij er afspraken over afdracht zijn. Dat 

betekent dat deze vaste kosten volledig of gedeeltelijk drukken op onze 

algemene middelen.  

 

En er zijn kosten die we maken omdat we pro actiever laadinfrastructuur 

willen plaatsen dan de laadpaalexploitant. Dan gaat het om locaties waar 

vooralsnog (op korte termijn) de commerciële omzet nog niet hoog genoeg is 

maar er wel een maatschappelijk belang is dat er laadinfrastructuur is: 
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- onrendabiliteitskosten voor laadpalen op plekken waar er minder 

vraag verwacht wordt door de exploitant, zoals in de dorpen; 

- een jaarlijkse bijdrage (compensatie aan de exploitant) voor vaste 

standplaatsen voor deelauto’s. 

 

APPM laat zien dat het opdrachtenmodel de beste mogelijkheid biedt om 

onze vaste kosten te dekken. 

 

Een concessiemodel met alleen de gemeente Groningen biedt weliswaar 

mogelijkheden om een deel van de opbrengsten af te romen met een 

afdrachtregeling maar biedt minder kansen om proactief te groeien naar een 

dekkend netwerk in onze hele gemeente. Vanuit het maatschappelijk belang 

hebben wij meer geduld met terugverdientijden dan de markt. APPM laat zien 

dat laadinfrastructuur op termijn een financieel gezonde toekomst kent zonder 

dat er algemene gemeentelijke middelen nodig zijn. Dat maakt dat wij menen 

sneller en pro actiever een netwerk van laadinfrastructuur te kunnen 

realiseren dan met modellen waar de markt investeert en opbrengsten 

verwerft. 

 

APPM laat ook zien dat het opdrachtenmodel de gunstigste businesscase kent 

voor de gemeente. Door de schaalvoordelen en het benutten van 

specialistische kennis en kunde van marktpartijen over de plaatsing en 

exploitatie van laadinfrastructuur is een opdrachtenmodel financieel gunstiger 

dan het oprichten van een eigen laadbedrijf waarbij plaatsing en exploitatie 

volledig door de gemeente zelf wordt gedaan.  

 

Conclusies 

Met het advies van APPM in de hand kiezen wij ervoor na de huidige 

concessie over te stappen op een opdrachtenmodel, conform uw motie ‘een 

gemeentelijk laadpalenbedrijf’ Dit geeft ons meer zeggenschap over de 

locaties en uitroltermijnen en maakt dat op termijn al onze kosten rechtstreeks 

worden gedekt uit de opbrengsten van laadinfrastructuur. Ook geeft dit meer 

mogelijkheid tussentijds te innoveren en in de toekomst eventueel aansluiting 

te zoeken bij het Fonds Energietransitie.  

 

Een eigen laadbedrijf in regionale context 

Door het hoog stedelijke gebied en het grote aandeel bewoners dat 

afhankelijk is van openbaar parkeren en laden heeft de stad Groningen een 

grotere publieke laadvraag dan de kernen in de regio. Het gebruik en dus de 

omzet per laadpaal in de stad is ten opzichte van laadpalen in de regiokernen 

hoger. Daarmee is het voor een eventuele volgende concessie voor de 

provincies Groningen en Drenthe ongunstig wanneer de gemeente Groningen 

niet meedoet. Immers de aantrekkelijkheid voor de marktpartijen om in te 

stappen met een concessie neemt af.  

 

De provincie Groningen heeft, in samenspraak met ons, onderzocht wat de 

mogelijke marktmodellen zijn voor alle gemeenten in deze provincies en wat 
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de financiële gevolgen zijn. Uit dit onderzoek, ook door APPM uitgevoerd, 

blijkt dat het voor de provincie Groningen ongunstig is om een nieuwe 

concessie te starten zonder de gemeente Groningen. Ook is een 

opdrachtenmodel onderzocht voor de hele provincie. Dit blijkt 

schaalvoordelen op te leveren wanneer de gemeente Groningen het samen 

met de provincies Groningen en Drenthe op de markt zet. Het mes snijdt 

daarbij aan twee kanten. De provincies kunnen vanwege deelname van 

gemeente Groningen een voordeliger kavel uitzetten, ook voor de andere 

gemeenten. Onze gemeente kan meeprofiteren van de schaalvoordelen bij het 

gunnen van een nog grootschaligere kavel dan alleen voor de gemeente 

Groningen. 

 

Aandachtspunt voor een opdrachtmodel dat meerdere gemeenten beslaat is 

dat de organisatie, onderlinge afstemming en verantwoording tussen 

provincies, andere gemeenten en ons aanmerkelijk complexer is dan wanneer 

wij alleen een opdrachtmodel voor onze eigen gemeente hebben. Goede en 

heldere afspraken met de provincies zijn nodig om dezelfde slagkracht te 

krijgen als wanneer wij een opdrachtmodel organiseren voor alleen de 

gemeente Groningen.  

 

Vervolg 

Wij menen dat een opdrachtenmodel voor onze gemeente met of zonder de 

provincies gunstiger is dan een concessiemodel. Daarom zetten wij een 

proces in gang, na aflopen van de huidige concessie, de verdere uitrol van 

laadpalen via het opdrachtenmodel uit te voeren. 

 

Wij zijn gebaat bij een uitbreiding van laadinfrastructuur in de kernen om ons 

heen zodat regionale automobilisten emissievrij naar en in onze gemeente 

rijden. De transitie naar emissievrij vervoer en dus het proactief voorzien in 

voldoende openbare laadinfrastructuur is een gezamenlijk opgave van 

betrokken overheden. Dit samen met de mogelijk financiële schaalvoordelen 

van een groter kavel voor de markt en het delen van eventuele risico’s door 

meerdere overheidspartijen maakt dat het op dit moment onze intentie is om 

het opdrachtenmodel samen met de provincies Groningen en Drenthe uit te 

werken. Onze inzet daarbij is de oorspronkelijke slagkracht rond het 

uitbreiden van de openbare laadinfrastructuur, zoals een opdrachtenmodel 

voor alleen onze gemeente dat biedt, te behouden. 

 

Wij stellen samen met beide provincies een intentieovereenkomst op waarin 

we afspreken met welke ambities, welke doelen, onder welke condities en 

binnen welk tijdspad we komen tot een regionaal opdrachtenmodel. Deze 

intentieovereenkomst is de basis waarop we de mogelijke samenwerking 

onderzoeken, de business case verfijnen, financieel en juridisch 

onderverdelen en een passende organisatiestructuur inrichten. Afhankelijk 

van deze afspraken en vervolgens de uitwerking bepalen wij of wij definitief 

in een regionaal opgezet opdrachtenmodel stappen of het toch alleen voor de 

gemeente Groningen gaan opzetten.  
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Dit alles vergt een zorgvuldig proces dat niet voor het aflopen van de huidige 

concessie afgerond is. De lopende concessie biedt de mogelijkheid tot 

verlenging. Daarom zetten we samen met onze partners het proces in gang om 

van deze mogelijkheid binnen de concessie gebruik te maken en de concessie 

te verlengen tot 2023. 

Wij verwachten in het tweede kwartaal van 2022 bij u terug te komen met een 

dekkingsvoorstel. Conform de afspraken die wij met u gemaakt hebben rond 

activiteiten waar de gemeente investeert op basis van verwachte opbrengsten 

wordt dit voorstel voorzien van een second opinion op de businesscase door 

een onafhankelijk expert. Wij beschouwen uw motie hiermee als afgehandeld. 

 

Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd. 

 

 

Met vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders van Groningen, 

 

 

 

burgemeester,     secretaris, 

Koen Schuiling    Christien Bronda 

 

 

Deze brief is elektronisch aangemaakt en daarom niet ondertekend. 

 

 

 


